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اکوسیستم ها و زیســت بوم ها به طور معمول یا به واسطه  
تعرضات انســانی مورد تهدید قــرار می گیرند یا تغییرات 
اقلیمی و شــرایط جوی. در کشــور ما، اما نبــود یا نادیده 
گرفتــن قوانین کارآمــد و موثر در حوزه محیط زیســت 
نیز مزید بر علت شده اســت.این وضعیت در شرایطی که 
حیات زیستگاهی خاص بسته به تصمیمات و عمل چندین 
دســتگاه اداری باشد بغرنج تر هم خواهد شد.تالاب حله در 
استان بوشهر یکی از این زیست بوم ها است که سالهاست به 
دلایل مختلف به ویژه اختلاف نظر ســازمان آب منطقه ای 
بوشــهر و ســازمان حفاظت از محیط زیست رو به نابودی 
گذاشته اســت.به گزارش ایسنا، رود دائمی حله از پیوند دو 
رود شور دالکی و شیرین شاپور در روستای درودگاه، بخش 
ســعدآباد شهرستان دشتستان ایجاد شــده و پس از طی 
مسیری طولانی در روستاهای بخش آبپخش وارد دهستان 
کره بند در شهرســتان بوشهر شده و به دوشاخه شمالی و 
جنوبی تقســیم می شود.شاخه شمالی، روستای کره بند را 
دور زده و پــس از عبور از روســتاهای مُحرزی، محمدی، 
گوابین و فراکه و ...، باپیچ و خم های زیاد و شیب ملایم در 
مصب خود یک جزیره کوچک بیضی شکل را ایجاد نموده و 
وارد خلیج فارس می شود.شاخه جنوبی آن نیز با دِبی بیشتر 
وارد دشت مسطح می شود. درست در این منطقه است که 
رود خانه کاملًا به ســطح اساس خود رسیده و شیب آن به 
حداقل می رسد.با طغیان آب رودخانه در سال های ترسالی 
برای مــدت زیادی از ســال، آب روی زمین باقی می ماند 
و ســبب رشد و پوشــش انبوهی گیاهی و همچنین ایجاد 
مناطق اکولوژیک در جنوب روستای کره بند شده و تالاب 
حله را که یک زیســت بوم منحصر به فرد است در شرایط 

اقلیمی خشک پدید می آورد. 
راضیه اشــعثی فعال محیط زیست در گفت وگو با خبرنگار 
ایســنا گفت: تالاب حله در ســال ۱۳۴۲ به طور رسمی از 
سوی سازمان محیط زیست استان بوشهر به عنوان منطقه 
حفاظت شده اعلام شده است.وی افزود: این تالاب یکی از 
مهم ترین مناطق اکولوژیک اســتان بوشهر است و موقعیت 
جغرافیایی آن نشــان می دهد با وجود شــرایط نامســاعد 
طبیعی، اقلیم خشــک، بارش های شــدید، کوتاه مدت و 
رگبــاری، رودهای فصلی و کــم آب ودوره گرمای طولانی 
بــه دلیل موقعیت خاص مکانی در ســواحل خلیج فارس، 
تعدیل آب و هوا در فصل پاییز وزمســتان، بالا بودن سطح 
آب زیرزمینی، موجب رشــد و انبوهی گیاهان بومی شــده 
وســبب تنوع اکوسیستم و مقصد پرندگان مهاجر از نواحی 
سردسیر است.این فعال محیط زیست اضافه کرد: وضعیت 
توپوگرافی منطقه، شــیب زیــاد درکوهپایه های زاگرس، 
شــیب ملایم جلگه ها و تراس های مسیر رودخانه زمینه ی 
طغیان های فصلی و ایجاد دشت های سیلابی را فراهم آورده 
است. بر این اساس منبع آب تالاب در طول زمان پیدایش 
تا امروز، از محل طغیان ناشی ازبارش های سیلابی زمستانه 
و تا حدودی جزر و مد خلیج فارس تامین می شده و هرسال 

بر محدوده آن افزوده می شده است.
اشعثی در توضیح دلایل خشــکیدگی تالاب بیان کرد: در 
سال ۱۳۸۶با آبگیری سد رئیسعلی دلواری بر روی رودخانه 
شــاپور که یکی از شــاخه های اصلی تغذیه آب تالاب بود، 
سبب شده آب رودخانه به شدت کاهش یابد. به شکلی که 
میانگین دبی ســالانه آب رودخانه حله از سال های ۱۳۸۵ 
و ۱۳۸۶ به کمتر از ۵ میلیون مترمکعب در ســال رسیده 
است. خشکسالی ها و تغییرات اقلیمی نیز در دو دهه ی اخیر 
تأثیرات مهمی بر ســاختار و کارکرد تالاب گذاشــته است.

وی اظهار کرد: انباشته شدن رسوبات در دهانه شاخه های 

فرعی ورودی آب به تالاب و پرداخت نشدن حق آب تالاب، 
شیوه آبیاری نامناسب در بخش کشاورزی، چرای بی رویه، 
قطع پوشــش گیاهی و آتش سوزی عمدی درختان تالاب 
از سوی مردم محلی و ناآگاهی و شناخت مردم بومی نسبت 
به کارکردهای مناطق تالابی، موجودیت تالاب را در معرض 
خطر جدی قرار داده اســت به طوری که از ۲۰ هزار هکتار 
مســاحت آبی تالاب کمتر از ۴ هــزار هکتارآن باقی مانده 
اســت.این فعال محیط زیســت با بیان اینکــه ۶۰ درصد 
زیستگاه و محدوده تالابی از بین رفته است افزود: بسیاری 
از گونه های جانوری کاسته شده و پرندگان بومی و مهاجردر 
معرض آســیب قرار گرفته اند.راضیه اشــعثی گفت: توزیع 
نامتعادل آب، ذخیره آب در پشــت سد رئیسعلی، پرداخت 
نشدن حق آب تالاب، استفاده های بالادستی از آن در بخش 
کشاورزی، اختصاص حق آب تالاب بر خلاف اصول آمایش 
به کشــت صیفی و محصولات آب بــر و همچنین افزایش 
بی رویه سطح زیر کشت نخیلات و آبیاری غرقابی موجب 
کاهــش حجم آب ورودی به تالاب و تغییردر اکوسیســتم 
آن شده است. از طرف دیگرورود پساب کشاورزی، افزایش 
غلظت املاح و شرایط هیدرولوژی ناپایدار، موجودیت تالاب 

را در وضعیت بحرانی قرارداده است.
صــادق پورســالم،رئیس اداره حفاظــت محیط زیســت 
شهرســتان بوشهر هم به ایســنا گفت: تالاب حله یکی از 
تالاب های مهم کشــور است که در بخشی از ناحیه دشتی 
و هموار ســواحل خلیج فارس قرار گرفته و از ســه محدوه 
آبی، خشــکی و جزر و مدی تشکیل یافته است. هم اکنون 
بخش آبی آن که از ســوی رودخانه حله تامین می شــده 
دچار بحران است.وی اضافه کرد: از عوامل ایجاد این بحران 
می توان به خشکســالی ها و بحران کم آبی، نبود مدیریت 
صحیح منابع آبی در ســطح حوضه آبخیــز که از منطقه 
ارژن و پریشان شروع می شــود، تخصیص نیافتن حق آبه 
قانونی تالاب، برداشت غیرمجاز از آب رودخانه حله، انباشت 
روســوبات در دهانه ورودی تالاب حله و ایجاد شیب منفی 
بر جریان طبیعی رودخانه را می تــوان نام برد.رئیس اداره 
حفاظت محیط زیست شهرستان بوشهر خاطر نشان کرد: 
برنامه مدیریت زیست محیطی تالاب حله در فاز گسترش 
و تعمیم دستاوردهای طرح حفاظت از تالاب های ایران، از 
سوی این اداره و با مشــارکت ذینفعان تدوین شده است.
پورســالم ادامه داد: این برنامه جامع که با تصویب سازمان 
مدیریت برنامه ریزی به عنوان یک برنامه بالا دستی، وظایف 

کلیه دســتگاه ها و ذینفعان تالاب حله را مشخص کرده به 
عنوان سند احیای تالاب مورد توجه قرار خواهد گرفت.این 
مقام مسئول عنوان کرد: در چارچوب این برنامه ی مدیریت، 
یک چشــم انداز بلند مدت برای وضعیــت تالاب و منطقه 
حفاظت شــده و مدیریت ارزش هاو عملکردهای آن تعریف 
شــده و نقشه راه برای دستیابی به این چشم انداز مشخص 
شده اســت.رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
بوشــهر افزود: این برنامه مدیریتی به ویژه بر مشارکت افراد 
محلی و ترغیب آن ها به استفاده خردمندانه از منابع تالاب 
و افزایش مشــارکت های بین بخشــی به منظور دستیابی 
به اهداف مشــترک موردنظر و ارتقای آگاهی ها نسبت به 
اهمیت تالاب و منطقه حفاظت شده تأکیدی ویژه دارد.پور 
ســالم یادآور شد: هم اکنون جلســات استانی، شهرستانی 
دبیرخانه تالاب تشکیل شده و درحال تشکیل کمیته های 
تخصصی و محلی به منظور کار علمی و عملی در خصوص 

نجات تالاب حله هستیم.
وی در خصوص تلاش های این اداره کل در چندسال اخیر 
برای نجات اکوسیســتم حله گفت: مکاتبات و نشست های 
متعددی برای تامین حق آبه با منابع آب استان داشتیم و 
حتی موضوع در شورای تامین شهرستان و استان نیز طرح 
شده است و امیدواریم این نشست ها به تامین میزان قانونی 

حق آبه تالاب منجر شود. 
ضمن اینکه یک مرحله لایروبی بســتر رودخانه منتهی به 
تالاب در ســنوات قبل انجام شــده و پیگیر مراحل بعدی 
لایروبی بســتر و کاهش شــیب منفی رودخانه با همکاری 
مدیریت منابع آب هستیم و امیدواریم به زودی شاهد آغاز 
لایروبی بســتر رودخانه حله باشــیم.رئیس اداره حفاظت 
محیط زیست شهرستان بوشهر تاکید کرد: وضعیت کنونی 
تالاب ماحصل عوامل مختلفی است که در ابتدا عنوان شد 
و همت مدیریت منابع آب استان در کنار همکاری ساکنین 
حاشیه رودخانه های حله، شاپور و دالکی می تواند روزهای 

خوب تالاب را به این منطقه بازگرداند.
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای بوشهر 
نیز در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: محیط زیست اولویت 
برنامه منابع و مصارف ســد اســت و در ان راســتا حق آبه 
بر اســاس قانون میزان آبی که پشــت ســد وجود دارد به 
تالاب ها از جمله حله تعلق می گیرد.عبدالطیف عباسی نژاد 
تصریح کرد: ســد رئیســعلی دلواری از زمان بهره برداری 
تاکنون در بهترین حالت ۵۰ درصد ظرفیت اســمی یعنی 

۳۵۰میلیون مترمکعب از  ۷۰۰میلیون مترمکعب ظرفیت 
خود آبگیری داشــته اســت.وی بابیان اینکــه گرمای هوا 
و افزایــش تبخیر و کمبود بارش تاثیر زیادی در خشــک 
شــدن تالاب ها دارد، اضافه کرد: در یکی دو سال اخیر به 
ویژه امســال سیلاب هایی که از ســمت رودخانه دالکی و 
میان حوضه هرســاله حجم آب زیادی را به ســمت تالاب 
حرکت می دادند امســال به دلیل بارندگی کم اتفاق نیفتاد.
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای بوشهر، 
خشکســالی های چند ســال اخیر را عامل اصلی در خطر 
افتادن تالاب دانســت و یادآور شد: میزان بارندگی در سال 
جــاری ۱۸۰ میلیمتر بود که ۵۰ درصد آن هم در گناوه و 
دیلم )در حوزه بالادســتی سد نیستند( اتفاق افتاده است.  
عباســی نژاد بااشــاره به اینکه میزان کم بارندگی و کاهش 
میزان سیلاب های میان حوضه در محکم شدن و جلوگیری 
از پوک شــدن خاک تاثیر زیادی دارند، خاطر نشان کرد: 
حجم زیادی از آبی که از فاصله ۵۰ کیلومتری سد حرکت 
می کند وقتی به تالاب حله می رســد تبخیر می شــود.این 
مقام مسئول با پذیرش اینکه برداشت های غیرمجاز آب از 
حوزه پایین دســت تالاب حله گفت: بخشــی از حجم آب 
در مسیر رودخانه از سوی کشــاورزان به صورت غیرمجاز 
برداشت می شود که در چندین مرحله شرکت آب منطقه ای 
استان بوشــهر اقدام به پیگیری قضائی و اخذ دستور برای 
جمــع آوری پمپ ها کرده اســت و تاکنون حدود ۳۰ مورد 
برداشت غیرمجاز شناسایی و شکایت از طریق دادگستری 
انجام شده اســت.معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب 
منطقه ای بوشــهر باتاکید بر اینکه امسال هم آب پبه روی 
تالاب حله باز شده است، عنوان کرد: در سال آبی جاری که 
از سال ۱۴۰۰ شروع شــده به صورت »پایه روزانه« و »در 
بازه زمانی خاص« که مورد نیاز بوده، آب به روی تالاب حله 
باز شده است. عباسی نژاد با اشاره به تلاش ها برای باز کردن 
آب به روی تالاب حله اظهار کرد:  قطعاً برداشت غیرمجاز بر 
میزان حق آبه تالاب حله تاثیر دارد، اما آب مازاد شبکه آبی 
پخش و کلل را به روی تالاب حله باز می شود تا حق آبه آن 
کاهش پیدا نکند، به طوری که از ابتدای ســال آبی تاکنون 
۱۶ میلیــون متر مکعــب آب برای تالاب حله رهاســازی 
شده اســت.وی تاکید کرد: برای جلوگیری از برداشت های 
غیرمجاز به همکاری مردم و سازمان های مربوطه نیاز است 
تا برداشــت های غیرمجاز و مدیریت منابع و مصارف سد از 

دست شرکت آب منطقه خارج نشود.
به گزارش ایســنا، تالاب حله زیســتگاهی است که نسبت 
به کم آبی حســاس و شــکننده اســت و درصورت نبود 
آب ازبیــن خواهد رفت. با کاهش منابــع آبی تالاب، تنوع 
زیســتی گونه های گیاهی و جانوری  درمعرض خطر جدی 
قــرار خواهند گرفت و اگر این روند ادامه پیدا کند با توجه 
به خشکســالی های اخیر، با تغییر اکوسیســتم، پیامدهای 
ناگواردیگــری نظیرریزگردها متوجه محیط طبیعی ومردم 
محلی خواهد شد و جوامع همجوار تالاب که زندگی آن ها 
به تالاب وابســته اســت مجبور به مهاجرت خواهند شد. 
از این رو نیاز اســت با همراهی شــرکت آب منطقه ای به 
عنوان متولی حریم رودخانه با رها ســازی حق آب تالاب و 
مدیریت این آب در طول مسیر، همچنین اصلاح بند بصری 
و لایروبی شاخه جنوبی منتهی به تالاب و همچنین سازمان 
محیط زیست نیز به عنوان مدیریت بهره برداری و حفاظت 
ازتالاب با همکاری جوامع محلی شرایط احیای تالاب فراهم 
شود. احیای تالاب تنها با همکاری بین بخشی میسر خواهد 
شد و نبایست بیش از این زمان را از دست داد تا این تالاب 

هم به سرنوشت تالاب های دیگر کشور دچار شود.

واکنش ها به قطع درختانتالابحله؛تازهترینقربانیبیآبی
 پادگان لشکر ۷۷ مشهد 

در روزهای گذشته انتشار تصاویر و فیلم هایی از قطع درختان در محدوده پادگان 
لشــکر ۷۷ مشهد موجی از انتقادها، نگرانی ها و واکنش ها را از سوی شهروندان 
و فعالان محیط زیســت به دنبال داشته است.پس از انتشار این گزارش ها که با 
پاسخ روشنی از سوی مسئولان مربوطه همراه نشد، جمعی از مردم با همراهی 
تعدادی از فعالان محیط زیســت در مقابل در ورودی پادگان لشکر ۷۷ تجمع 
کردند و ضمن اعتراض به قطع درختان خواهان ورود به محوطه پادگان شدند 
که با درخواســت آنان موافقت نشــد.در این میان حسین مختاری، مدیر عامل 
ســازمان پارک ها و فضای سبز شــهرداری مشهد که در این تجمع حضور پیدا 
کرده بود، به میان مردم آمد و ضمن دفاع از عملکرد مجموعه درباره فعالیت های 
شهرداری برای آماده ســازی فضای سبز داخل محوطه پادگان توضیحاتی ارائه 
کرد.ســید ناصر نعمتی، رئیس مرکز اطلاع رســانی و امور بین الملل شهرداری 
مشــهد، در گفت وگو با ایسنا و در خصوص تعداد درختان قطع شده در اراضی 
پادگان لشــکر ۷۷ اظهار کرد: در پادگان لشکر ۷۷ حدود ۳۵ هزار اصله درخت 
وجود دارد که از این تعداد درخت کمتر از ۵۰ درختی که در مسیر قرار گرفته  

را قطع و  ۲۶۰ یا ۲۷۰ درخت روت بال شد.
وی همچنین در پاسخ به پرسشی در خصوص فیلم های منتشر شده در فضای 
مجازی از قطع درختان گفت: فیلم را بفرستید تا ببینیم. نمی دانم چه فیلمی را 
می گویید. فیلم مد نظر را بفرستید تا براساس آن عرض کنم. هر کدام از فیلم ها 
قصه ای دارد و ممکن اســت کنده قدیمی و قطع شــده ای باشــد که نیروهای 
شــهرداری آن را از خاک بیرون می آورند.نعمتی در پاســخ به این سوال که به 
نظر می رســد تعداد درختان قطع شــده موجود در تصاویر و فیلم های منتشر 
شده، بیش از آماری است که اعلام می کنید، گفت: بنده اطلاع دقیقی از تعداد 
درختان قطع شده ندارم و صرفا نقل قول مدیر عامل سازمان پارک ها را انتقال 
دادم.همچنین احمدرضا سلامی، مشاور اجرایی معاون خدمات و محیط زیست 
شهری شــهرداری مشهد، در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: پادگان لشکر ۷۷ 
دارای ۳۵ هکتار فضای سبز جنگلی است که اغلب گونه های موجود در این فضا 
شامل کاج، اقاقیا، زبان گنجشگ، عرعر و توت است. در سال های گذشته بخش 
قابل ملاحظه ای از درختان خودرو نابجا روئیده است و با توجه به تراکم جنگلی 
شاهد رشد غیرطبیعی تنه جوش، پاجوش های فراوان و شاخه های سرگیر است.

وی افــزود: در بدو ورود به پادگان با توجه به رشــد فــراوان علف های هرز در 
بســتر جنگلی که با گرمی هوا خشک و خطر آتش ســوزی را در پی داشتند و 
با بکارگیری روزانه ۳۰۰ کارگر باغبان، ماشــین آلات متعدد ســبک و سنگین 
و ابراز باغبانی نســبت به حذف ســریع علف های هــرز و همچنین تنه جوش، 
پاجوش و سرشاخه های خشک اقدام شد.مشاور اجرایی معاون خدمات و محیط 
زیست شهری خاطرنشــان کرد: حجم زیاد شاخه های خشک، کنده های باقی  
مانده از قبل و بعضا درختان خشــکی که در محل سایت وجود داشتند؛ ضمن 
ایجــاد خطر، کانونی برای آفات و بیماری های گیاهی نیز ایجاد کرده بود.وی با 
اشــاره به اینکه در ادامه فضاهای خصوصی داخل پــادگان به  زودی در اختیار 
عموم شهروندان قرار می گیرد، گفت: از همین جهت برابر استانداردهای فضای 
سبز عمومی نسبت به هرس درختان به  خصوص شاخه های سرگیر و در ارتفاع 
کم اقداماتی صورت گرفت. براســاس نظر کارشناسان وجود تراکم بسیار بالای 
درختان و عدم رسیدگی به آنان باعث عدم نفوذ کافی نور و رقابت بین درختان 
برای جذب مواد غذایی، رطوبت و در نتیجه عدم رشد مناسب درختان نیز شده 

بود که هرس اصولی یکی از نیازهای بهسازی فضای سبز آن بود.
مشاور اجرایی معاون خدمات و محیط زیست شهری شهرداری مشهد افزود: با 
توجه به اینکه برابر نقشه های مصوب شورای عالی معماری و شهرسازی، برخی 
از معابر کلیدی می بایست در اراضی تحویلی بازگشایی می گشت؛ پس از طراحی 
مشاوران و جلسات متعدد فی مابین متخصصان فضای سبز شهرداری مشهد و 
مشاوران مذکور با در نظر گرفتن حداکثر عرض آیلند وسط و پیاده روهای اطراف 
و قوس های متعدد معابر به جهت حفظ حداکثری درختان در مسیر، طرح معابر 
درون پادگان مصوب شــد و در طراحی معابر و عرض آیلند برای حفظ حداکثر 
تعداد درختان طراحی شد.ســلامی افزود: در ادامه جهت انتقال درختان از متد 
روتبال استفاده شد و به جهت حفظ و مانایی حداکثری درختان از اراضی فاقد 
درخت تحویلی پادگان که دارای کاربری فضای ســبز بوده اند، جهت کاشــت 
درختان روتبال فوق الذکر استفاده شدتا با کاهش زمان انتقال شانس رشد مجدد 
درختان افزایش یابد.وی گفت: تعداد معدودی از درختان در مسیر معابر اصلی 
بر اســاس طرح شورای عالی معماری شهرســازی که غالبا از گونه های مهاجم 
عرعر و غیرقابــل انتقال بوده اند، به ناچار و پس از اخذ مجوزهای کمیســیون 
ماده هفت جمع آوری شــدند. ضمنا عملیات به زراعی و آبیاری پادگان از زمان 
تحویل اراضی به شهرداری روزانه و به طور مرتب در حال انجام است.به گزارش 
روابط عمومی شــورای اسلامی شهر مشهد نیز هاشــم دائمی، رئیس کمیسیون 
حقوقی شــورای اسلامی شهر مشهد در این باره اظهار کرد: بارها تاکید کرده ایم 
که طراحی صورت گرفته برای شــبکه معابــر پادگان به نحوی بوده که حداقل 
مداخله را در فضای سبز داشته باشیم. فضای سبز پادگان و درختان قدیمی این 
اراضی خط قرمز شورای شهر و مدیریت شهری بوده و قطع ۷۰۰۰ اصله درخت 

را به شدت تکذیب می کنم.
وی با بیان اینکه شــهرداری برای انتقال درختان پادگان که به ناچار در مسیر 
واقع شــده بودند، از روش روتبال اســتفاده کرده است، افزود: به جهت حفظ و 
مانایی حداکثری درختان، درختان روتبال شده در اراضی خالی و فاقد درخت، 
کاشت شدند تا با کاهش زمان انتقال، شانس رشد مجدد درختان افزایش یابد.

رئیس کمیسیون حقوقی شورای اسلامی شهر مشهد ضمن اشاره به پیگیری های 
رئیس شــورای شهر درخصوص درختان قطع شده پادگان بیان می کند: ارتش 
در گذشــته تعدادی از درختان خشــک این مجموعه را قطع کرده بود که این 
درختان خشــک نیز به بیرون از پادگان منتقل می شود و شاید مشاهده خروج 
تنه این درختان این شــائبه را برای برخی ایجاد کرده که درختان پادگان قطع 

شده است.

۳۰ بنا و ساختمان در حال ریزش در بوشهر 
شناسایی شد

مدیر شــهرداری منطقه یک بوشــهر گفت: ۳۰ مورد از بناها و ساختمان های 
اولویت دار فاقد اســتحکام و در حال ریزش سطح شهر بوشهر شناسایی شدند.

خداکرم ایزدپناه  معاون شهرســازی و معماری شهرداری بوشهر گفت :بیش از 
۳۰ مورد از بناها و ساختمان های اولویت دار فاقد استحکام و در حال ریزش در 
سطح شهر بوشهر شناسایی شده است که علاج واقعه را قبل از وقوع حادثه باید 
کرد.وی در نشست ستاد مدیریت بحران با حضور شهردار بندر بوشهر گفت: بند 
۱۴ ماده ۵۵ قانون شــهرداری ها و نیز دیگر مفاد موضوعه، به بیان دیدگاه ها و 
نقطه نظرات فنی، معماری و کارشناسانه پیرامون بناها و معابر و ساختمان های 
فاقد استحکام و ناایمن می پردازد.صمیمی فر مدیر شهرداری منطقه یک بوشهر 
گفت: اگر در بخش های فنی مرتبط کوتاهی و حتی قصور کوچک انجام پذیرد، 

این کوتاهی ها در کنار هم می تواند منجر به بروز حوادث ناگوار شود.

گزارش

خبر

مدیر حفظ نباتات ســازمان جهاد کشــاورزی مازندران با 
معرفی بیماری بلاست برنج و بیان تاثیرات مخرب آن بر این 
محصول استراتژیک، راهکارهای مقابله با آن را تشریح کرد.
عبدالرحمن زاغی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه بیماری 
بلاست برنج یکی از بیماری  های مهم قارچی در مناطق برنج  
خیز است که علایم آن روی برگ به صورت لکه های بیضی 
یا دوکی شکل مشاهده می شود، گفت: مرکز لکه  ها معمولاً 
به رنگ خاکستری بوده و حاشیه لکه  ها قهوه  ای یا قهوه ای 

متمایل به صورتی است.
وی با بیان اینکه در ارقام حســاس در شرایط مرطوب چند 
لکه بهم متصل شده و موجب سوختگی و پژمردگی برگ  ها 
می شــوند، افزود: لکه های بوجود آمده روی ساقه، گره و یا 

دم خوشــه سبب پوسیدگی در محل لکه شده و در صورت 
پیشــرفت بیماری، دانه ها پوک و ســنبله ها به رنگ سفید 
مایل به خاکســتری می شود، میزان محصول کاهش یافته 
و درصد شکســتگی دانه ها هنگام تبدیل افزایش می یابد و 
مدیریت بیماری در قالب مبارزه تلفیقی برای پیشگیری و 
کم کردن خسارت بیماری و افزایش کمی و کیفی محصول 

ضروری است.
مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی مازندران ادامه 
داد: برای مبارزه زراعی با بیماری بلاست برنج، کشت ارقام 
باتحمل و مقاوم، اجتنــاب از مصرف بیش از حد کودهای 
ازته، کاشــت زود هنگام، از بین بردن علف های هرز داخل 
و حاشــیه مزارع و مصرف کودهای پتاســه و سیلیکاته در 

کاهش میزان آلودگی و خســارت این بیماری بسیار موثر 
اســت.مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی مازندران 
با بیان اینکه برای ارقام حســاس و محلی در صورت لزوم، 
طی دو مرحله مبارزه شــیمیایی انجام شود، تصریح کرد: 
در مرحله رویشــی اواســط پنجه زنی تا حداکثر پنجه زنی 
و مشــاهده علائم بیماری روی برگ ها و در مرحله زایشی 
با ظهور ۲۰ تا ۲۵ درصد خوشــه ها تا قبل از ســفت شدن 
دانه ها، مبارزه شیمیایی انجام شود و برای نتیجه دهی بهتر 
مبارزه با بیماری بلاســت برنج، مبارزه شــیمیایی پس از 
برطرف شدن شبنم ضروری است.زاغی به کشاورزان توصیه 
کرد: مبارزه علیه بیماری بلاســت برنج را با یکی از سموم 
توصیه شده مانند تری سیکلازول به میزان ۰.۵ کیلوگرم، 

وین به میزان ۴۰۰ ســی ســی، ناتیوو به میزان ۱۶۰ گرم، 
ویســتا به میزان ۰.۵ کیلوگرم و فوجی وان به میزان ۱.۲۵ 

لیتر در هکتار انجام دهند.
وی بــا بیان اینکه توجه به اطلاعیه های هواشناســی برای 
اطمینان از عدم بارندگی حداقل به مدت ۲۴ ســاعت پس 
از سمپاشی ضروری است گفت: خودداری از مصرف سموم 
تاریخ گذشته، رسوب کرده، دارای نشتی، برچسب مخدوش 
شــده و پلمپ نشــده و تهیه ســموم از فروشندگی های 
مجاز و معتبر در قبال اخذ فاکتور و اســتفاده از ســمپاش 
مناسب )سمپاش یکصد لیتری موتوری و یا سمپاش پشت 
تراکتوری( و رعایت میزان محلول مصرفی در هکتار )۴۰۰ 

تا ۵۰۰ لیتر( ضرورت دارد.

عضو شورای شهر کرج گفت: ساماندهی بافت های فرسوده 
به تنهایی از عهده شهرداری بر نمی آید و به همکاری مالکان 
و ســازندگان هم نیاز دارد.مهاجری در گفت وگو با ایسنا با 
اشاره به اینکه طی سال های گذشته شاهد افزایش حاشیه 
نشــینی در مناطقی از کرج هســتیم، اظهار کرد: هرچند 
مناطق حاشیه ای از لحاظ استحکام بنا و ایمنی با مشکلاتی 
مواجه هستند ولی جزء بافت های فرسوده و قدیمی به شمار 
نمی آیند و اتفاقا حاشیه نشینی پدیده ای است که طی چند 
دهه گذشته گریبان کلانشهرها از جمله کرج را گرفته است.
وی ادامه داد: زمین های مناطق حاشیه ای اغلب قولنامه ای 
و بدون سند رسمی هســتند و همین باعث شده نظارت و 
بازرســی خاصی بر واحدهایی که در آنها ســاخته می شود 

صورت نگیرد.
وی در ادامه به وجود بافت فرســوده به عنوان دیگر معضل 
کرج اشــاره کرد و گفت: بافت فرسوده ویژگی های خاصی 

دارد که از عدم اســتحکام، ریزدانه بودن و قدیمی بودن بنا، 
معابر تنگ و غیر استاندارد به عنوان بخشی از آنها می توان 
نام برد.این مســئول تاکید کرد: بــه دلایلی از جمله معابر 
و کوچه های باریک، ساخت و ســازهای غیر استاندارد و .. 
خدمات رســانی به شــهروندانی که در بافت های فرسوده 
ساکن هستند با مشکلات زیادی مواجه است و همین باعث 
شــده مدیریت شهری برای ساماندهی این فضاها دست به 
کار شــود.مهاجری با بیان بخشی از اقدامات صورت گرفته 
برای ساماندهی بافت های فرســوده ابراز کرد: شهرداری از 
چند سال گذشته سیاست های تشویقی خاصی برای ترغیب 
مالــکان این واحدها لحاظ کــرده که تخفیف ۹۰ درصدی 
هزینه پروانه ســاخت یکی از این امتیازات است.وی افزود: 

عــلاوه براین، اگــر چند مالک واحدهــای کوچک خود را 
تجمیع کنند، در شــرایط مشخصی می توانند طبقه اضافی 
احداث کننــد.وی اظهار کرد: در این بیــن، ارائه امتیازات 
ویژه به ســازندگان هم نقش به سزایی در ترغیب و تشویق 
آنها برای ورود به ساخت و ساز در بافت های فرسوده دارد.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر کرج با 
بیان اینکه شــهرداری هم می تواند با اجرای طرح تجمیعی 
واحدهای ریزدانه در بافت های فرســوده به ساماندهی این 
فضاها کمک کند، گفت: البته این طرح هنوز به طور کامل 
رنگ و بوی اجرایی به خود نگرفته اســت.مهاجری با تاکید 
بــر اینکه صحبت های اولیه با متخصصــان امر برای بلوک 
بندی واحدهای موجود در بافت های فرسوده صورت گرفته، 

توضیح داد: بعد از بلوک بندی، شهرداری می تواند به عنوان 
واســط بین مالکان این واحدها و سازندگان قرار بگیرد تا از 
این طریق شاهد تبدیل ساختمانهای قدیمی به مجتمع های 
مدرن و استاندارد باشیم.وی ابراز کرد: شهرداری در منطقه 
اخترآباد مهرشــهر ملکی داشــت که ســاخت ۱۴۷ واحد 
مسکونی در آن طراحی شده و در صورت مهیا بودن شرایط 
حقوقی و قانونی، امکان معاوضه آنها با تعدادی از واحدهای 
بافت های فرســوده شــهر وجود دارد.وی گفت: با این کار 
شــهرداری می تواند ملک های واگذار شــده در بافت های 
فرسوده را تجمیع و نسبت به ساخت اصولی آنها اقدام کند.
وی ابراز کرد: اولویت اول شهرداری برای معاوضه، واحدهای 
مسکونی تپه مرادآباد است و در حال بررسی همه جانبه این 
طرح هستیم.وی ابراز کرد: ساماندهی بافت های فرسوده به 
تنهایی از عهده شهرداری بر نمی آید و به همکاری مالکان و 

سازندگان هم نیاز دارد.

رئیس ســازمان نقشه برداری کشور با اشاره به 
شناســایی ۲۱۰ پهنه در کشــور که با پدیده 
فرونشست مواجه شده است، گفت: در استان 
زنجــان دو پهنه با پدیده فرونشســت مواجه 
اســت.علی جاویدانه دیروز در جلسه شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان پدیده فرونشست 
را خطری پنهان برای کشــور دانست و اظهار 
کرد: فرونشست چه  بســا خطرناک تر از زلزله 
اســت و باید مسئولان امر توجه لازم را به این 
نکته داشته باشــند؛ چراکه در صورت چنین 
رخدادی، دیگــر آن زمین مرده و نمی توان از 
آن استفاده کرد.وی با اشاره به اینکه دو پهنه 
خرم دره و ســلطانیه در استان زنجان با پدیده 
فرونشست مواجه هستند، افزود: در شهرستان 
خرم دره سالانه شاهد ۱۳ سانتی متر فرونشست 
و در سلطانیه ۶ سانتی متر فرونشست هستیم 
که باید این نکته در برنامه ریزی ها مورد توجه 
قرار داشته و نســبت به پیشگیری از بروز آن 

دقت نظر لازم وجود داشته باشد.
این مســئول با بیان اینکه فرونشســت مرگ 
آبخــوان را در پی دارد، ادامــه داد: چون این 

اتفاق تدریجی اســت، شــاید چنــدان مورد 
توجه نباشــد ولی باید نســبت به آن حساس 
بود. در رابطه با احــداث پروژه های اقدام ملی 
مســکن نیز این نکته طی جلســات مشترک 
عنوان شده که قبل از احداث بناها باید زمین 
مورد نظر نسبت به فرونشست بررسی شود و 
اجازه نداریم در این اماکن اقدام عمرانی انجام 
دهیم.وی در ادامه با اشــاره به موضوع ایجاد 
شبکه های مختلف برای دسترسی به اطلاعات، 
گفت: شبکه ترازیابی در سراسر کشور تشکیل 
شده و در حال حاضر ۳۶ هزار ایستگاه ترازیابی 
دایر است که از این تعداد سهم زنجان ۱۷۴۰ 
ایســتگاه است. شــبکه دیگر مربوط به شبکه 
ثقل است که شــامل ۸۲۰۰ ایستگاه می شود 
که در زنجان ۲۵۰ ایســتگاه ثقل وجود دارد. 
شــبکه ژئودینامیک نیز جزو مواردی است که 
اطلاعات آن بســیار حائز اهمیت اســت و در 
۲۰ سال گذشته ۱۴۰ ایستگاه ایجاد شده که 
زنجان دارای ۵ ایستگاه در این بخش است که 

مقرر شده به ۱۰ ایستگاه ارتقا یابد.
جاویدانه همچنین به ایجاد پنجره واحد زمین 

در زنجان به  صورت پایلوت اشاره کرد و یادآور 
شد: ســازمان نقشه برداری کشــور به عنوان 
پنجره ورودی دسترسی به سرویس های مکانی 
به رســمیت شناخته شده و همه دستگاه های 
اجرایی کشور موظف اند از داده  های پایه ای این 
ژئوپورتال استفاده کنند.وی ادامه داد: اطلاعات 
مکانی یکی از مهم ترین و حساس ترین عوامل 
تصمیم گیری و به خصوص تصمیم گیری های 
اجتماعی، اقتصادی و سیاسی در زندگی امروزه 

است. 
بــه همین دلیل بســیاری از نیازهــا، اهداف 
و فعالیــت  ســازمان های مختلــف زمانــی 
امکان پذیر اســت که دسترســی به داده های 
مکانــی مناســب و یکپارچه میســر باشــد.
رئیس سازمان نقشــه برداری کشور افزود: این 
موضوع به خصــوص بــرای برنامه ریزی های 
کلان بسیار حائز اهمیت است و باعث توسعه 
زیرساختارهای اطلاعات مکانی به عنوان یک 
بســتر توانمندســازی در جوامع با اطلاعات 
مکانی، در سطوح مختلف شده است.وی یادآور 
شــد: به SDI به عنوان مکانیــزم پایدار برای 

اتصال اطلاعات مکانی کاربران و تولیدکنندگان 
داده ها به یکدیگر نگریســته می شود. کاربران 
اطلاعات مکانی، به طور پیوسته برای نیازهای 
خود احتیاج به دست یابی و دسترسی سریع به 
اطلاعات مکانی دارند، لذا SDI می تواند کمک 
شایانی به ساده سازی تبادل داده ها و منابع بین 
سازمان های مختلف کند.جاویدانه خاطرنشان 
کرد: با توجه به وجود ســطح وسیع داده های 
مکانی، ابزارها و تولیدات مرتبط با آن ها، توسعه 

SDI، به  عنوان یک بستر توانمندسازی، این 
امــکان را بــه کاربران مختلــف می دهد تا با 
یکدیگر همکاری وســیع تری داشته باشند و 
به نیاز بازار پویای کنونی پاســخ بهتری ارائه 
کنند؛ امروزه اهمیت راه اندازی زیرساختارهای 
اطلاعــات مکانــی )SDI( برای تســهیل در 
جمع آوری، نگــه داری و تبادل اطلاعات مکان 
مرجع و داده هــای مرتبط بیش از پیش مورد 

توجه واقع شده است.

تهدیدها و نحوه مقابله با »بلاست برنج« در شالیزارهای مازندران

حاشیه نشینی گریبان کرج را گرفته است

در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان  زنجان مطرح شد

مواجهه ۲۱۰ پهنه در کشور با پدیده فرونشست


